
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به اینکه ارز مفت به 
کسی نمی دهیم تاکید کرد: دست هر کس ارز هست 

باید برگرداند زیرا ارز متعلق به عموم جامعه است.
 محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی در دهمین 
همایش بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت، با 
اشاره به حوادث غزه گفت: ابتدا باید بگویم این ظلم 
آشکاری است که بر مردم فلسطین شده است و این 
ظلم قابل تحمل نیست؛ امیدوارم این موضوع به نفع 

مردم فلسطین به سرانجام برسد.
وی در ادامه با بیان اینکه اقدامات خوبی در حوزه 
بانکداری الکترونیک طی سال های گذشته انجام شده 
است افزود: هوش مصنوعی تصمیم گیری بر اساس 
داده و اطلاعات را هموار می کند بنا بر این باید در 

حکمرانی نیز به ما کمک کند.
به گفته رئیس کل بانک مرکزی باید در هوش مصنوعی 
جزو ده کشور اول دنیا باشیم، در بعضی از حوزه ها 
عملکردمان خوب است به خصوص در زیرساخت ها؛ 
بسیاری از کشورها از الکترونیکی بودن ۹۷ درصد 

زیرساخت پرداخت در ایران تعجب می کردند.
فرزین ادامه داد: احراز هویت غیرحضوری نیز از 
اقدامات خوب دیگر است که دستورالعمل آن از سوی 
بانک مرکزی ابلاغ شده است؛ بانک ها هم اقدامات 

خوبی داشتند.
وی با اشاره به تفکیک حساب ها خاطرنشان کرد: ۱۲ 
میلیون و ۳۰۰ هزار حساب تفکیک شدند که از این 
حساب ها ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار حساب حقوقی و ۱۰ 

میلیون حساب نیز حقیقی بوده است.
فرزین گفت: بانک مرکزی باید بتواند از هوشمندی 
استفاده کند و این بحث می تواند در نظارت به ما 
کمک کند. ما در بانک مرکزی در بحث نظارت با 
مشکل مواجه ایم و این یکی از معضلات بانک مرکزی 
کشورمان است که نظارت دقیقی روی بانک ها نداریم.

کنترل نوســانات اقتصادی با نظارت دقیق بر 
بانک ها

رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه اگر نظارت دقیق 
بر بانک ها وگردش پول و ارز در کشور داشته باشیم 
بسیاری از نوسانات را می توانیم کنترل کنیم، تصریح 
کرد: پول و ارز باید رصد بشوند؛ این بیشتر از طریق 
سیستم بانکی انجام می شود؛ پول ما باید حکمرانی 

لازم را داشته باشد.
وی گفت: مراودات با کشورهای مختلف داریم ولی 
هیچ نظارت دقیقی وجود نداشته و خیلی از آسیب ها 

بخاطر عدم نظارت و اجرای مقررات است.
وی با بیان اینکه می خواهیم مرتب بانک ها و پول را 
رصد کنیم ولی در این حوزه مشکل داریم، افزود: 
مشکل دیگر تولید آمار است؛ داده های اقتصاد کلان 
باید ابزاری برای سیاست گذاری و پیش بینی آینده 
باشند؛ الان آمار واطلاعات موجود این کمک را 
نمی کند؛ به صورت نسبی می گویم؛ اما آمار اصلًا به 
روز نیست و مبتنی بر آمار گذشته است؛ دیتای تورم 
مربوط به دو سال گذشته است و هیچ کمکی به ما در 

سیاست گذاری نمی کند.
تولید آمار برای منافع سیاسی

فرزین گفت: این آمار بیشتر ابزاری برای منافع سیاسی 
شده و کمکی به ما به عنوان سیاست گذار نمی کند 
ما باید منافع ملی آمار اقتصادی را حس کنیم. آمار 
اقتصادی را تولید نمی کنیم که یکی بگوید من خوب 
بودم دیگری بد؛ باید آماری تولید شود که به ما کمک 

کند تا بدانیم سیاست بعدی ما باید چه شود.
وی افزود: می گویند بانک مرکزی مسئول تورم یا 

مسئول ارز است. نه، این طور نیست عوامل متعددی 
تأثیرگذار هستند.

فرزین پیش بینی پذیر کردن اقتصاد را موضوع مهم 

دیگری دانست که باید به آن پرداخته شود و گفت: در 
این حوزه هم دچار مشکل هستیم؛ در سال های قبل 
تکانه های متعددی داشتیم که اگر قابل پیش بینی بود 

آثار منفی کمتری را شاهد بودیم.
وی افزود: باید بتوانیم خوب پیش بینی و پیش نگری 
کنیم و سیاست متناسب اتخاذ کنیم تا آثار منفی 
تکانه ها را خنثی کنیم. به موقع نمی توانیم تصمیمات 
مناسب اقتصادی بگیریم و شوک هایی که به اقتصاد 

وارد می شود را پیش بینی کنیم.
ایجاد تلاطم در بازار ارز با عملیات روانی

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به انتظارت منفی در 
جامعه گفت: تیمی در خارج کشور با عملیات روانی در 
حال تلاش برای متلاطم کردن بازار هستند؛ تا بازار 
آرامش دارد فوراً مصاحبه هایی را به نقل از مقامات 
آمریکا و قطر و … علیه ایران منتشر می کنند؛ فنر 
مجازی درست کردند و مدام دارند انتظارات تورمی 
را برای فعالان اقتصادی زنده نگه می دارند و مدام 
میگویند فنر ارز فشرده شده و تا آخر سال رها می شود.

وی با بیان اینکه نه تنها عملیات روانی بلکه عملیات 
واقعی می کنند، گفت: طی روزهای اخیر توافقات 
بسیار خوبی با وزارت صمت و شهرداری تهران برای 

واردات خودروهای برقی داشتیم زیرا که منابع ارزی 
ما در شرایط خوبی است؛ هیچ مشکلی در بازار ارز 
نداریم؛ تسلطمان نیز در حوزه ارز بسیار افزایش یافته 
است. ارزمان را به مفتی خرج نمی کنیم و بابت زیر 
ساخت های کشور خرج می کنیم؛ ارز را مفت به کسی 
نمی دهیم، ارز دست هر کسی هم هست باید برگرداند. 
زیرا که ارز کالایی عمومی است و همه ارز باید به کشور 
برگردد. این موضوع بخشی از سیاست تثبیت ماست.

سیاست تثبیت سیاست قطعی بانک مرکزی 
است

وی همچنین از کاهش نرخ رشد نقدینگی از بالای ۴۰ 
به ۲۶ درصد خبر داد و گفت: سیاست تثبیت سیاست 
قطعی ماست و کوتاه هم نمی آییم؛ انتظارات تان را با 
سیاست تثبیت هماهنگ کنید و به فنرهای خیالی 
که می سازند توجه نکنید. به تئوری های الکی توجه 

نکنید.
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: انتظارات برای ما 
خیلی مهم است و اگر مردم به ما اعتماد نکنند و به این 
تئوری های الکی و فنرهای ساختگی توجه کنند، کار 
سخت می شود ولی اگر اعتماد داشته باشند این تیم 

هیچ کاری نمی توانند انجام دهند.

در سال ۹۰ بالاترین میزان تراز تجاری را داشتیم ولی 
با فضاسازی روانی بازار بهم ریخت؛ هر شب این آقایان 
روایت دارند و زمان تعیین می کنند که فلان تاریخ 

جهش خواهیم داشت.
فرزین با تاکید بر اینکه در فضای انتظاراتی وضعیتی 
علیه سیاست تثبیت به وجود می آوردند؛ تصریح 
کرد: می گویند دولت کسری بودجه دارد و به همین 
دلیل بازار بهم می ریزد؛ اولاً کسری بودجه آنچه اینها 
می گویند نیست و دوماً اصلًا اجازه نمی دهیم کسری 

بودجه ریالی شود.
وی به رمز ارزها اشاره و تصریح کرد: در رمز ارزها 
سیاست ما این است که اگر قانونی شود به صادرات 
و واردات کمک کند ولی محدودیت اعمال شده به 
استفاده از رمز ارزها در داخل مربوط می شود. دلیل آن 
هم پول شویی است و شواهد زیادی داریم که از رمز ارز 

برای پول شویی استفاده می شود.
فرزین گفت: قصدمان این است که یک بار دیگر قوانین 
و مقررات این حوزه را مرور کنیم؛ اگر به ما کمک کند از 
آن استفاده می کنیم؛ تیمی در بانک مرکزی برای این 
موضوع تشکیل شده و انشاالله به اصلاح سیاست های 

ما کمک کند.
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مسکن کارگران محور نشست 
شورای عالی کار

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی از پیگیری مسکن 
کارگران به عنوان دستور کار نشست امروز شورای 
عالی کار خبر داد و گفت: تلاش دولت سیزدهم این 
است که درباره مسکن همه آحاد جامعه به خصوص 

کارگران سختکوش گام های بلندی برداشته شود.
سیدصولت مرتضوی در حاشیه مراسم امضای تفاهم 
نامه فاز دوم طرح رصد و پایش اشتغال وزارت کار به 
ایسنا گفت: در نشست امروز شورای عالی کار، مسکن 
کارگران در دستور کار قرار دارد و این موضوع را 
پیگیری می کنیم. وی تاکید کرد: همه تلاش دولت 
این است که برای آحاد مختلف جامعه خصوصاً 
کارگران شریف و سختکوش که حق بزرگی بر گردن 
تولید و اقتصاد کشور دارند، در حوزه مسکن کارگری 

هم گام بلندی برداشته شود.
نظر وزیــر کار درباره افزایش ســن 

بازنشستگی
مرتضوی در خصوص مصوبه افزایش سن بازنشستگی 
که روز گذشته در مجلس شورای اسلامی به تصویب 
رسید، گفت: مجلس شورای اسلامی یک سری 
اصلاحات را از گذشته در این حوزه انجام داده است 
که اساساً از سال سوم برنامه عملیاتی و اجرایی شده 
است؛ این اصلاحات سنجه ای، به منظور پایداری و تاب 
آوری صندوق هاست. در حال حاضر ضریب پشتیبانی 
صندوق ها به شدت کاهش یافته و اگر با این روند پیش 
بروند، در آینده نزدیک صندوق ها قادر به پاسخگویی به 
ذینفعان نخواهند بود، بنابراین مجلس شورای اسلامی 
روز گذشته در مراحل پایانی رسیدگی به لایحه برنامه 
هفتم اصلاحاتی را انجام داد که از طریق رسانه ها به 

استحضار مردم رسید.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره پروانه کار اتباع 
خارجی در کشور نیز گفت: دستورالعملی در این باره 
در شرف تدوین و بررسی است که در آینده نزدیک از 

طریق مسئولان مربوطه اطلاع رسانی خواهد شد.

دلیل افزایش قیمت کنسرو ماهی 
چیست؟

مدیرکل دفتر بهبود کیفیت، فرآوری و توسعه بازار 
سازمان شیلات ضمن اشاره به چرایی افزایش قیمت 
کنسرو ماهی در خصوص راهکارهای کاهش قیمت و 
برنامه های در دست اجرا به ارائه توضیحاتی پرداخت.

عباس مختاری، در پاسخ به چرایی افزایش قیمت 
کنسرو ماهی و خارج شدن آن از سفره اقشار ضعیف 
اظهار کرد: افزایش قیمت نهاده های تولید کنسرو در 
سطح جهانی )اعم از افزایش قیمت ماده اولیه ماهی 
تون، افزایش قیمت قوطی، هزینه های صیادی، 
روغن، درب قوطی(، افزایش هزینه های کارگری 
در کارخانجات، کاهش واردات ماهی تون برای 
تنظیم بازار، عدم به موقع تخصیص ارز، زمان بر شدن 
تخصیص ازر به دلیل تغییر گروه کالایی تون ماهیان 
از گروه کالایی ۲۱ به گروه کالایی ۲۲ و افزایش هزینه 
تمام شده تولید ماهی تون از آب های بین المللی از 

دلایل افزایش قیمت کنسرو ماهی است.
وی ادامه داد: آن چیزی که تاثیر عمده و قابل توجه در 
افزایش قیمت کنسرو دارد در حقیقت افزایش قیمت 

ماهی تون صید شده است.
مدیرکل دفتر بهبود کیفیت، فرآوری و توسعه بازار 
سازمان شیلات در پاسخ به اینکه آیا سازمان شیلات 
برنامه ای برای کاهش قیمت این محصول در بازار 
دارد؟ گفت: هر چند که پدیده چسبندگی قیمت در 
کالاها وجود دارد، اما کاهش قیمت امکان پذیر است. 
در خصوص راهکارهای کاهش قیمت برنامه های در 
دست اجرا است که از جمله آنها می توان به کوتاه کردن 
زنجیره تامین و توزیع کنسرو با عرضه مستقیم کنسرو 
تنظیم بازاری در غرف میادین تره بار شهرداری ها برای 
تنظیم بازار، فروش سازمانی به اتحادیه ها و تشکل های 
کارمندی و کارگری و همچنین پیگیری حذف ۹ 
درصد مالیات بر ارزش افزوده کنسرو به عنوان غذای 

سلامتی در سفره مردم اشاره کرد.
وی در پایان گفت: همچنین سازمان شیلات ایران 
برای سال ۱۴۰۲ مجوز واردات ۲۰ هزار تن ماهی تون 
برای تامین مواد اولیه صنعتی کارخانجات و تنظیم 
بازار مصرف را صادر کرد که در شش ماهه ابتدای 
سال ۱۴۰۲، ۵۹۰۰ تن از این مجوز صادر شده ثبت 
سفارش شد و امیدواریم تا انتهای سال، باقی مجوزهای 

صادر شده ثبت سفارش واردات شود.

مراکز تجاری ایران در پاکستان 
ایجاد می شود 

 مدیرکل آسیای جنوبی سازمان توسعه تجارت از 
افتتاح مراکز تجاری در ماه های آینده در پاکستان 
خبر داد و گفت: این مراکز به توسعه تجارت و صادرات 

بین دو کشور کمک خواهد کرد.
هادی طالبیان مقدم در حاشیه نشست مشترک 
تجارت با بازار پاکستان و اولین نمایشگاه بین المللی 
صادرات به پاکستان در جمع خبرنگاران، اظهار داشت: 
درصدد هستیم تا حجم تجارت ایران و پاکستان را 
ارتقا دهیم، چراکه دو کشور به کالاها و محصولات 

یکدیگر نیاز دارند.
وی با بیان اینکه اکنون بیشترین سطح تجارت بین 
ایران و پاکستان نزدیک به ۲.۵ میلیارد دلار است، 
افزود: در سند راهبردی به دنبال افزایش صادرات و 
سطح مبادلات دو کشور به پنج میلیارد دلار با رویکرد 

تهاتر و تجارت آزاد هستیم.
مدیرکل آسیای جنوبی سازمان توسعه تجارت با 
اشاره به برگزاری نمایشگاه تخصصی توانمندی های 
صادرات ایران به پاکستان، گفت: می توان از این 
فرصت ها برای افزایش صادرات و برگزاری نشست های 
و نمایشگاه های تخصصی، اعزام و پذیرش هیات های 
تجاری، فعال کردن بازارچه های مرزی و مراکز تجاری 
برای افزایش سطح مبادلات تجاری دو کشور بهره برد.

وزیر جهاد کشاورزی گفت: در صنعت طیور و صنعت دام 
به  دنبال این هستیم که با تکیه بر تولید داخل نیاز کشور را 

تامین کنیم.
محمدعلی نیکبخت با بیان اینکه با ظرفیت و امکاناتی که 
در اختیار داریم، برنامه ریزی کرده ایم تا به سمت تولید مرغ 

در داخل کشور برویم، اظهار کرد: با همه وابستگی هایی 
که صنعت طیور به خارج از کشور دارد، تلاش می کنیم 
که صنعت متعادل شود و ضمن ایجاد تراز بین بخش های 

مختلف تولید نیز رونق داده شود.
وی ادامه داد: پیش بینی ها بر این است که سال آینده خیلی 

به واردات نیازی نداشته باشیم و نیاز کشور از تولید داخل 
تامین شود. همچنین به زنجیره ها اجازه داده خواهد شد بعد 
از تامین داخل و اطمینان بخشی به سمت صادرات بروند. در 
حال حاضر در این مسیر هستیم و برنامه ها به خوبی پیش 

می رود.
وزیر جهاد کشاورزی اضافه کرد: در ارتباط با گوشت قرمز 
نیز همیشه مقداری کمبود داشتیم و در حال حاضر نیز 
کمبودهایی در این بخش داریم. قصد داریم بر تولید داخل 
تمرکز کنیم و در راستای تحقق این امر بناست با واحدهای 

تولید داخل ) دام سبک و سنگین( قراردادهای تولید منعقد 
شود و آنها را با نهاده هایی که در اختیارشان می گذاریم، 

حمایت و پشتیبانی کنیم.
وی با اشاره به اینکه صنعت دام سرمایه گذاری سنگینی 
می طلبند و رسیدن به نتیجه مطلوب در این بخش زمان برتر 
است گفت: ما به دنبال تولید داخل هستیم و اگر روزی هم 
قرار شد واردات داشته باشیم، باید دام وارد و در داخل کشور 
پروار کنیم یا تلیسه به عنوان دام مولد وارد و اقدام به تولید 

کنیم.

رئیس کانون عالـی انجمن های صنفی کارگـران ایران 
گفـت: دولت یکـی از بزرگتریـن کارفرمایان بـوده و به 
گمان تشـکل کارگـری بـا افزایش دسـتمزد بـا آنکه 

بزرگتریـن کارفرما اسـت متضرر می شـود.
هشـتم آبـان ۱۴۰۲ شـورای عالـی کار با حضـور وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار شـد اما جلسه بدون 
نتیجه پایان یافـت. پس از کـش و قوس بسـیار درباره 
تغییر دسـتمزد جامعه کارگران، در نهایت قرار بود این 
موضوع در جلسـه ای در مهر مـاه مطـرح و رأی گیری 
شود که متأسـفانه از دسـتور جلسه شـورای عالی کار 
خارج شـد؛ به همین دلیـل نماینـده کارگـری نیز در 

این جلسـه حاضر نشـد.
مقـرر شـد در حـوزه ترمیـم دسـتمزد کارگـران طی 
جلسـاتی با حضور نماینـدگان هر دو طـرف )کارگران 
و کارفرمایان( موضوع مورد بررسـی قرار گیـرد و پایان 
آبـان، شـورای عالی کار مجدد تشـکیل جلسـه دهد.

در حالی که نرخ تورم قدرت خرید اقشـار آسـیب پذیر 
از جمله جامعـه کارگـران را دچار مخاطرات بسـیاری 
کـرده بهبـود حقـوق و دسـتمزد کارگـران ضرورتـی 
اجتناب ناپذیر اسـت؛ اما به نظر می رسـد جلسه امروز 
شـورای کار باز هم بـدون مطرح شـدن موضوع ترمیم 
حقوق و دسـتمزد کارگـران برگـزار خواهد شـد. گویا 
دولت تمایلـی به رسـیدگی این مسـاله نداشـته و آن 
را محول بـه بنگاه هـا و خـود کارفرمایان کرده اسـت.

 قولی که وفا نمی شود
سـمیه گلپور، رئیس کانون عالـی انجمن های 
صنفی کارگـران ایران در پاسـخ بـه این پرسـش مهر 
کـه چـرا شـورای عالـی کار موضـوع ترمیم دسـتمزد 
کارگران را از دسـتور کار خود خارج کرده است، گفت: 
بر اسـاس ماده ۴۱ قانون کار، همه سـاله شـورای عالی 
کار موظف اسـت، منطبق با نرخ تورم اعلامی از سـوی 
دولت و سبد معیشتی که از سـوی مراجع قانونی اعلام 
می شـود حداقل دریافتی کارگـران را مصـوب و اعلام 
کند. آنچه در اسفند سـال گذشـته مصوب و از ابتدای 
سـال ابلاغ شـد متناسـب با نرخ تورم نبود؛ بنابراین در 
همان شـورا به گروه شـرکا اجتماعـی کارگـران اعلام 

شـد که قطعاً با توجه به شـعار سـال، نرخ تورم کنترل 
شـده و نباید نگران این مسـاله بود. 

وی افـزود: قـول داده شـد در ادامـه چنانچـه افزایش 
دسـتمزد کارگـران متناسـب بـا نـرخ تـورم نبـود، 
تغییـر اعمـال شـود. بـا توجه بـه آنچـه دولـت اعلام 
می کنـد و حتـی نـرخ تـورم در برخـی اسـتان ها بـه 
بالای ۵۰ درصد رسـیده متأسـفانه حداقل دسـتمزد 
ثابت مانـده اسـت؛ از این رو سـبد معیشـت کارگران 
کـه میلیون هـا نفـر از جمعیـت کشـور را تشـکیل 
می دهند و حتی می تـوان با قاطعیت گفـت که بیش 
از نیمی از شاغلان کشور جز اقشـار کارگری هستند، 
بهره منـدی از مسـأله ای کـه رسـماً در دفـاع از حـق 
کارگـران در قانون کار اعلام شـده، رعایت نمی شـود.
آیا حداقل معیشت جامعه کارگری فراهم 

است؟
رئیـس کانـون عالـی انجمن هـای صنفـی کارگـران 
ایـران در ادامه بـه پیشـنهاد این کانـون اشـاره کرد و 
گفت: کانون عالی انجمن های صنفی کارگـران ایران 
بـه عنـوان یکـی از بزرگتریـن تشـکل های کارگـری 
که شـامل حرفه هـای مختلـف، صنایـع گوناگـون و 
خدمات اسـت و نیز صدهـا صنف مختلف، پیشـنهاد 
دارد ای کاش به جای اینکه ما چشـم به شـورای عالی 
کار بدوزیـم کـه در پایان هر سـال چنین سـناریویی 
داشته باشـد و حداقل حقوق را تعیین کند موضوع در 
سـازمان برنامه و بودجه، دقیقاً در محلـی که بودجه و 
منابع مالی نوشته می شود، شـورای عالی کار صندلی 

برای دفـاع از حق کارگران کشـور داشـته باشـد.
وی افزود: در این سـازمان اسـت که شـورای عالی کار 
می تواند قـدرت چانه زنی داشـته باشـد. هنگامی که 
در این محـل افرادی که بـه نوعی یا کارگر هسـتند یا 
کارفرما یـا حتی بخش دولتـی متولی، حضـور ندارند 
وقتی تصمیم گرفته می شـود افزایش حقوق مثلاً ۲۰ 
درصد باشـد در ادامه اعضای شـورای عالی کار هنگام 
تعیین حداقل دسـتمزد چقدر قدرت چانـه زنی دارد، 
۲ درصد نهایت ۷ درصد. نمی تواند افزایش بیشـتری 
را اعمـال کند زیـرا در سـازمان برنامـه و بودجه منابع 

مالی آن دیده نشـده اسـت. به همین دلیل اسـت که 
در سـالی که حجـت الله عبدالملکی سـکاندار وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی را عده دار بـود و ۵۷ درصد 
به دسـتمزد کارگـران اضافه کـرد چالش ایجاد شـد. 
حتی برخی شـایعه ها همیـن موضوع را علـت تغییر 

وزیر عنـوان کردند.
گلپور در ادامه سـخنان خود تاکید کـرد: کانون عالی 
انجمن هـای صنفـی کارگـران ایـران خواهـان ایـن 
اسـت که اکنون کـه بودجـه کشـور در حـال نگارش 
اسـت چـرا در ایـن بودجـه بـرای ایـن جمعیـت کـه 
چرخ های صنعت و اقتصاد در دسـتان آنها می چرخد 
هیـچ نماینـده ای از کارگران حضـور ندارد کـه از حق 
آنهـا دفاع کنـد که اگـر بناسـت روزانـه معـادل آنچه 
سـازمان های جهانی اعلام کـرده باید ۲ هـزار کالری 
بـه یـک فـرد برسـد کـه از گرسـنگی تلـف نشـود و 
با توجـه بـه پنجـره جمعیتـی که شـاهد هسـتیم و 
جمعیت کارگـری با لبیک به درخواسـت مسـئولان 
در فرزندآوری عیالوارتر شـدند، آیا بـا مبلغ ۷ میلیون 
و ۵۰۰ تومـان برای یک خانـواده حداقـل دارای ۴ نفر 
قابل تأمین اسـت. در این چرخه مسـکن، بهداشـت و 
درمان، بسته فرهنگی و آموزشـی را نادیده می گیریم 
و فقـط درباره سـفره کارگـران صحبت می کنیـم؛ در 
حالی کـه مطابـق قانـون کار تمـام این مسـائل برای 

جمعیـت کارگری کشـور دیده شـده اسـت.
رقبای خارجی کارگر ایرانی

رئیـس کانـون عالـی انجمن هـای صنفـی 
کارگـران ایـران بـا بیـان اینکه محـول شـدن تعیین 
حقـوق و دسـتمزد بـه کارفرمـا نمی توانـد راهـکار 
درسـتی باشـد، گفت: حتـی این کانـون تاکیـد دارد 
بایـد تسـهیلاتی در حـوزه کارفرمایـی وجود داشـته 
باشـد تـا در تعامل بـا کارگرش بتوانـد تولیـدش را به 
بهترین شـکل عرضـه کنـد.وی یادآور شـد: اگـر قرار 
است این مسـاله بر دوش کارفرما بیفتد امنیت شغلی 
نداشـته کارگر )یکـی از چالش هـای فعلی این اسـت 
که چـرا کارفرما بـرای به کارگیـری کارگران قـرارداد 
نمی نویسـد( قطعـاً بـه فراموشـی سـپرده می شـود.

وی گفت: در شـرایطی کـه اتباع کشـورهای همجوار 
در کشـور حضور فعـال دارند که نـه کارفرما بـرای آن 
بیمه ای رد می کنـد و نه حقوق ثابتی دارنـد و نه اینکه 
ایمنی آن تأمین اسـت در شغل هایی مانند ساختمان 
سازی و…، چرا کارفرما مسـئولیت یک کارگر ایرانی 
را باید بپذیـرد کـه بیمـه دارد و حداقـل ۷.۵ میلیون 

تومان را ملزم اسـت، بپـردازد.
این مدرس دانشـگاه خاطرنشـان کرد: در حال حاضر 
شـرایط برای کارگر ایرانی سخت تر شـده زیرا رقیبی 
دارد که بدون بیمه کار می کند و دستمزد ثابت ندارد. 
بنابرایـن نه تنها حقـوق و دسـتمزد جامعـه کارگری 
پایین اسـت بلکه امنیت شـغلی آنها نیز در مخاطرات 
بسـیاری قرار دارد. لـذا اینکـه مـاده ۴۱ قانـون کار را 
حداقـل بـرای کارفرمایـان نجیبی کـه قـرارداد دارند 

لحـاظ نمی شـود کم لطفی اسـت.
چرا وزارت تعــاون موضوع را پیگیری 

نمی کند؟
گلپور در پاسـخ به این پرسـش که چـرا وزارت تعاون، 
کار و رفـاه اجتماعـی موضـوع دسـتمزد کارگـران را 
پیگیـری نمی کنـد، گفـت: موضوع هـای مطـرح در 

شـورای عالـی کار فقط یـک مسـاله نبوده و مسـائل 
بسـیاری در روابط بیـن کارگـر و کارفرما وجـود دارد 
که نیاز به پیگیـری دارد؛ اما در پاسـخ به این پرسـش 
باید گفت آیـا غیر از این اسـت که یکـی از کارفرمایان 
بـزرگ، دولت اسـت. به گمـان تشـکل کارگـری، آیا 
وقتی شـورای عالی کار به ایـن مصوبه برسـد که قرار 
اسـت دسـتمزد کارگران افزایش پیـدا کند آیـا گروه 
کارفرمایـی می توانـد »نه« بگویـد؟ فرامـوش نکنیم 
بـا افزایش دسـتمزد آنکـه بزرگتریـن کارفرما اسـت 
متضـرر می شـود. رئیس کانـون عالـی انجمن هـای 
صنفـی کارگـران ایـران افـزود: مطالبـه نماینـدگان 
کارگری نه فراقانونی اسـت و نه ساختارشکن. مطالبه 
قانونی آنها این اسـت کـه مطابق با آنچه کـه دولت در 
خصوص نرخ تـورم اعـلام می کنـد و با توجـه به عدم 
موفقیت دولـت در کنترل نرخ تورم و البتـه با توجه به 
ماده ۴۱ قانون کار و واقعیت جامعه کارگران در تأمین 
معاش خـود کـه در مضیقـه هسـتند باید بـه ترمیم 
حقـوق و دسـتمزد کارگـران رسـیدگی شـود. دولت 
موظـف اسـت متناسـب بـا شـرایط موجـود حقـوق 

کارگـر را قانونـا مطابق با مـاده ۴۱ متناسـب کند.

تیتر یک
وعده ای که عملی نشد

پاسکاری دستمزد کارگران


